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Příloha č. 1: Rozhovor s Tomášem Jílkem – 5. dubna 2022 

Poznámka: Rozhovor je přepsán doslovně, proto není text kompletně spisovný. Tomáši Jílkovi 

po nabídce z jeho strany v rozhovoru tykám. 

Kdy jsi komentoval svůj vůbec první přímý přenos ze silniční cyklistiky? 

Jestli se nepletu, tak to bylo 2008 a byla to hned docela darda, protože to byly olympijské 

závody z Pekingu. Tam jsme dávali komplet závod mužů a bylo to celých sedm hodin, takže to 

byla docela drsná škola hned na úvod. Do té doby jsem vlastně dělal jen ty souhrny, což nebyl 

živej komentář, vlastně takové ty večerní půlhodinky z Vuelty nebo z Tour, co jsme měli, ale 

tohle pro mě byla premiéra a hned taková nálož. Do dneška si vzpomínám, že jsem po těch 

sedmi hodinách málem omdlel, tak jsem se do toho pustil a nepřijímal jsem vůbec žádnou 

energii. 

A tenkrát jsi tam byl sám, bez experta? 

Byli experti tady v Praze, ale to je trošku záludnost, my jsme to pak zažili i v Londýně, určité 

časové zpoždění, když člověk nemá ani ten vizuální kontakt s tím expertem, tak je to dost 

problém a určitě jsme si skákali do řeči. Já měl pocit, že oni nic neříkaj, oni měli pocit, že já 

taky ne, a začali jsme oba mluvit ve stejnou chvíli. Takže ta spolupráce nebyla úplně ideální, 

ale vzpomínám si, že tehdy tady byli dva experti ve studiu, kteří do toho vstupovali. 

Kolik přenosů ze silniční cyklistiky ČT ročně vysílá a rozšiřuje se program nějak? 

V zásadě máme každý rok vybraný klasiky, dvě až tři, letos tři. Potom máme závod Kolem 

Švýcarska, což je taková generálka před Tour, letos možná budeme mít i Dauphiné, což je 

jakoby zas ve Francii generálka před Tour. Velký projekt je mistrovství světa, kde dáváme třeba 

i juniorské závody do 23 let, takže tam je to taky velkej objem na konci září. To je asi ten základ. 

Mistrovství ČR? 

Mistrovství republiky letos taky děláme, protože se střídá pořadatelství se Slovenskem a letos 

to je u nás, takže to je taky velký projekt vlastně nejenom komentátorský pro mě, ale i pro naší 

produkci, protože tam to vlastně kompletně technicky zabezpečujeme ten přenos. 

Takže program je každý rok jiný? 

Ano, lehce se to mění, ale i když to mistrovství republiky je na Slovensku, tak ho také 

přejímáme a jen ho komentujeme odsuď z Prahy z Kavek. 

Není v plánu do budoucna nakoupit práva na Giro nebo Vueltu? 



Vím, že byl velkej zájem o Vueltu, což bylo asi tři roky zpátky, kdy jsme měli dost na hraně, 

zda vůbec budeme mít dál práva na Tour, tam to tehdy bylo dost v ohrožení. Teď tu Tour máme 

do roku 2024, kdy bude olympiáda v Paříži, takže s tím je to spojený. Ta snaha o Vueltu byla, 

protože je na rozdíl od Gira pro nás v mnohem vhodnějším období. Zatímco Giro se kříží s MS 

v hokeji a dost těžko by se asi prosazovalo do vysílání, tak ta Vuelta je přelom srpen/září. Letos 

ji určitě nemáme, ale snad někdy do budoucna. 

Jak je to se závody žen? 

Závody žen vysíláme vždycky během mistrovství světa, letos zatím nevím, jak to je, ale asi 

nebudeme mít tu ženskou Tour de France, která se pojede a bude hned navazovat na tu 

mužskou. Takže pro mě je to vždycky dost zásadní sehnat si dobrou expertku, protože celý rok 

se té ženské cyklistice tolik nevěnujeme, až potom na MS. Předloni bohužel ta situace byla 

taková, že naše nejlepší expertka, nebo já s ní mám nejlepší zkušenost, Eva Fořtová žijící v Itálii 

bohužel neměla šanci se sem dostat, takže jsem si užil takzvaně čtyři a půl hodiny sám. A tam 

jsem zjistil, že u tý silniční cyklistiky to není dobrý. Věřím, že se dá hokej odkomentovat sám 

bez experta, ale speciálně ta cyklistika to hodně vyžaduje, aby to byl víc dialog a ne jen jedna 

hladina hlasu a jedna melodie. Tam si myslím, že to hodně chybělo. 

V ČT jsou přenosy založeny na dialogu mezi tebou a experty, vyvinul sis nějaký přístup 

k expertům? Dokážeš je přerušit, když například něco rozebírají v nevhodný okamžik? 

Doufám, že jsme se za těch deset let někam posunuli. Samozřejmě tehdy jsme jeli ve formátu 

já plus jeden expert. Teď už jedeme ve formátu 1 + 2, to znamená, že tam jsou dva bývalí nebo 

současní cyklisti, a myslím si, že to hrozně pomohlo. Co já mám pocit, tak zásadním důvodem, 

proč je ten projev u diváků tak populární, je způsob toho komentáře. To znamená, že my se 

snažíme je víc vtáhnout do toho děje, aby měli pocit, že sedí s náma v tom studiu a povídají si 

s námi. Mají možnost komentář i ovlivňovat otázkama přes twitter nebo přes facebook a mám 

pocit z jejich reakcí, že se jim líbí styl toho komentáře. Někdy má člověk pocit, já taky, u mých 

kolegů, že si pustím přenos a ten komentátor experta představí až po třech minutách. Mám rád, 

když hned na úvod řeknu: Tak tady sedím s Luborem a s Andym a jdeme vás bavit. Mám pocit, 

že i za těch deset let ti experti získali nějaké sebevědomí a našli se v té roli. Každej je jinej, 

někdo je víc profesor, někdo je bavič, ale v dobrém, že toho diváka vtáhne do toho děje, ne že 

tam hází nějaké fórky, ale že ho opravdu zaujme. Pro mě nejdůležitější úkol toho experta je, 

aby toho diváka zorientoval v ději. Nejhorší pro mě, když se dívám na přenos, je, když cítím, 

že se i ten komentátor v tom ději trošku ztratil. Já vždycky říkám, že komentátor s expertem je 

něco, jako když jdu na prohlídku zámku a někdo mě tam provádí a říká mi, čeho si mám všímat, 



co je kde zajímavé. Takže ten komentátor mezi řádky dává tomu divákovi něco navíc, co on 

nevidí z toho obrazu. Mám pocit, že zásadním důvodem popularity Tour je přínos těch expertů, 

to, jak oni dokážou tu svojí zkušenost v tom balíku, dokážou číst. Strategii, taktiku, dokážou 

odhadovat, proč se to děje. Vždycky říkám, že na rozdíl od hokeje, kde máme u nás devět 

milionů trenérů, tak ta cyklistika si furt myslím, že je třeba těm lidem vysvětlovat. I když jsou 

to třeba lidi, co se na tu cyklistiku dívají deset let, tak i tak si myslím, že ten expert je jim 

schopnej nějakou zajímavou strategickou nebo taktickou finesu odhalit. Nechci podceňovat 

diváky, ale stále si myslím, že je u nás více cyklistických laiků než třeba hokejových. A ač jsem 

tomu na začátku nevěřil, tak ta cyklistika těch takticko-strategických scénářů nabízí ještě víc 

než kolektivní sporty. Mám pocit, že to spektrum, kterým se to může vyvíjet, je mnohem širší. 

Často mi lidi píšou, no tak ty sprinterské etapy si zapnu 10 km před cílem a o nic nepřijdu, ale 

já jsem za těch 10–11 let na Tour nezažil etapu, kdy bychom se nudili. A když jsme se 

v uvozovkách trochu nudili, tak to skončilo ta etapa diskvalifikací Petera Sagana, takže z etapy, 

která zdánlivě nic nepřinesla, byla kauza, o které se mluvilo dalších deset dnů. Věřím, že za 

těch 10 let se ta role expertů ještě zvýraznila, že oni zjistili, jak jsou pro ten přenos podstatný. 

Tour komentuješ 10 let, a pokud jsem to správně spočítala, tak cyklistice se věnuješ už 18 

let. Pouštíš se také do analýzy závodů? 

Věřím, že už jsem trochu odvážnější. V tom roce 2011 jsem se nechtěl pouštět do nějakých 

větších akcí. Teď už mám pocit, že jsem schopný ten závod číst lépe než před těma deseti lety. 

Samozřejmě mě někdy kluci vyvedou z omylu a řeknou, že to je jinak. Ale já mám rád, když ta 

debata je taková, že každej máme jinej pohled na něco. Vždycky jim říkám, vy tady nejste 

proto, abyste mi furt řikali Jo, to jsi řekl dobře. Ne, vy jste tady za sebe a za svůj názor, na tom 

já vždycky hrozně trvám. Já to píšu i divákům, že nechápu názory, když mi tehdy psali: Proč 

jste nekorigoval pana Svoradu, který obhajoval Petera Sagana. Proč bych ho korigoval? On je 

tam za sebe, je to persona, která u nás dokázala ve spurtech víc než kdokoliv jinej. Pokud má 

ten názor něčím podložený nějakým argumentem, tak v tu chvíli já nemůžu říct ani ň. A lidem 

stále říkám: Ano, ten Petr Benčík je tam proto, že se jmenuje Petr Benčík a že v tom sportu něco 

dokázal. Pro mě je úžasné, že tam ty experty mám z různých pohledů, mám tam současnýho 

sportovního ředitele top týmu, za který jezdí Chris Froome, mám tam člověka, který se věnuje 

cyklistickému oblékání, mám tam Petra Benčíka, který prodává kola. To všechno mi tam dává 

hrozně zajímavé pohledy. O to je pak pestřejší ten komentář. Takže, ano, někdy se pustím do 

lehké analýzy, ale od toho tam jsou ty lidi. Jejich role je, aby spojili tu roli člověka, co to umí 



podat i laikovi, ale zároveň je z toho cítit ten background toho, že oni jezdili ty top závody a 

mají tu přímou zkušenost. 

Teď jsme řekli, od čeho jsou tam experti. Od čeho jsi tam ty? Jakou plníš pro diváka roli? 

Já jsem tam jako ten průvodce tím zámkem ještě víc než ti experti. Já dávám ten základní rámec 

tomu, čemu oni pak dodávají obsah. Jsem tam od toho, abych diváky zorientoval. Myslím si, 

že v cyklistice je to mnohem důležitější než třeba v hokeji, kde je výraznější podíl popisné 

složky, kde opravdu popisuju, co se děje na tom ledě nebo na střídačce, zatímco ta cyklistika 

dává mnohem větší možnost utéct od děje. Mohu tomu dát mnohem širší rámec, ať už 

geografickej, historickej, nějaké příběhy aktérů toho děje, takže já jsem tam, ač nerad používám 

to slovo, spolukomentátor. Ale pro mě má expert stejně důležitou roli jako ten hlavní 

komentátor. Ale popisný komentář od nich nechci, měl jsem experta v dráhové cyklistice, který 

se do toho hodně pouštěl. Tím ale shazuje svou roli, od toho jsem tam já. Já jim proto říkám, že 

jsou tu na to, co ti lidi neviděj. Já říkám to, co je jasný, a vy říkáte to navíc. Takže já řeknu 

navíc to, co lidi nemusí vědět, třeba, že na tom zámku strávil dva týdny Ludvík XIV., ale vy 

jste tady na to, abyste vysvětlili, proč se v pelotonu děje to, co se tam děje. Já svůj komentář 

vždy přizpůsobuju trochu tomu, koho tam ten den mám, už jsem si to vycítil. Někomu je potřeba 

víc nahazovat. 

Všimla jsem si toho u Jána Svorady, kterého jsi na rozdíl od Petra Benčíka oslovoval a 

vyzýval ho k mluvení. 

Ano, Ján Svorada má úžasné postřehy, je to nadprůměrně inteligentní člověk, ale potřebuje 

trochu více vedení ve smyslu té komunikace. Pak třeba když tam vedle sebe sedí René Andrle 

a Petr Benčík, tak mohu klidně odejít na oběd a vím, že to tu hodinku v klidu podrží. Takže 

když se chystám na přenos, řeknu si třeba, že tu mám dnes Frantu Raboně a Jána Svoradu, 

budou to zajímavé postřehy, ale bude to trochu jiný styl komentáře, než když tam mám Lubora 

Tesaře s Petrem Benčíkem. Ale i já do toho musím někdy zasáhnout, protože v pětihodinovém 

přenosu se může expert takzvaně prokecat důležitým momentem, takže dnes už reaguji jinak 

než před deseti lety a vím, že jim do toho musím opravdu vstoupit a dát jim tu disciplínu, 

abychom se věnovali tomu, co se v tu chvíli děje. Nejde si jen povídat mimo téma, i v cyklistice 

jsou momenty, kdy musíme popisovat. 

Všimla jsem si posunu. V roce 2011 jsi ve zlomových momentech monolog Pavla Padrnose 

vůbec nepřerušil… 



Já jsem do toho tehdy šel s hrozným strachem a pro mě tyhle lidi byli jako ikony. Měl jsem asi 

vnitřně trochu pocit, že když rozvíjí myšlenku, tak by bylo neslušné mu jí nějak zastavovat. 

Dnes už samozřejmě vím, že to není nic špatného do toho tomu expertovi skočit. Shodou 

okolností zrovna Pavel Padrnos patří mezi ty, co později už neměli zájem k nám chodit, a já 

jsem to respektoval. Objevili se noví experti, obrovský ohlas byl na Leopolda Königa, on tomu 

dodal obrovský přesah toho člověka, co peloton opustil před pár lety. 

Jaký máš názor na fanouškovství a na to, že komentátor podlehne atmosféře? Je to 

v komentáři na místě? 

Já to někdy cítím i u svých kolegů. Diváci jsou hrozně hákliví na slova bohužel nebo naštěstí, 

hned z toho vycítí, že je to tomu komentátorovi líto. My máme v Tour výhodu, že to není závod 

národních týmů, já to nemám rád a snažím se vyhýbat vyjadřování ve smyslu My Češi. Protože 

to je takové to české my jsme vyhráli, ale oni prohráli. Jakmile vyhráváme, jsme to my, ale když 

se nedaří, tak to oni podělali. Nemám problém s tím, že když Tour jede Čech, tak mu 

samozřejmě fandíme a přejeme mu, aby vyhrál. Jsou u nás i experti, kteří mají oblíbence mezi 

těma ostatníma a dávají to najevo. Tam se je snažím brzdit, nemám rád, když je například 

skupina uprchlíků a já z těch expertů cítím, že to přejou jednomu z nich. Divák tohle nemá rád 

a říká si, proč to tak je. Zvlášť hákliví jsou naši diváci na projevy jakýchkoliv sympatií k Peteru 

Saganovi. Nevím, jestli je to kvůli té československé rivalitě. Někdy brzdím experty velmi 

konkrétně, oni řeknou bohužel a já dodám Ano, bohužel pro ně, protože nechci, aby ten divák 

cítil, že nás to mrzí. To se snažím limitovat. 

Máš tedy tendence spíše ke střídmějšímu komentáři? 

Záleží na situaci. Mám rád, když jde komentář s dramatem děje. Takže mám rád, i když já ten 

komentář vygraduju třeba do toho finiše toho závodu. Logicky ta kadence musí být úplně jiná, 

než když jsme 100 km do cíle. Hladina komentáře by podle mě měla vždy jít s hladinou 

napínavosti děje. Nemám rád, když jde komentář proti dramatu děje, to znamená, že je furt 

stejný, nezvedne se a nedá tam víc emocí. V tu chvíli odvádí ten komentář od děje. Komentář 

by měl diváka vždy držet v momentu, v napětí. Rád ten závěr samozřejmě taky prožiju, když 

jsem si například zpětně pouštěl náš komentář Paříž–Roubaix 2017, kdy tam jel Zdeněk Štybar 

proti Gregu Van Avermaetovi a přese mě tam křičeli ti kluci, tak mně to vůbec nevadilo. Přišlo 

mi, že to dodalo atmosféru tomu komentáři, a lidi na to ještě po letech vzpomínali. V tu chvíli 

to zvedlo zážitek i pro toho diváka. Ale co jsme se někdy bavili i s Robertem Zárubou, on měl 

lehké poznatky k tomu stylu, jak komentujeme, tak říkal: „Hele v závěru by to ti kluci měli víc 

nechat na tobě. Když je dojezd té etapy, tak tam je důležitý ten popisný komentář a emoce by 



měly jít trošku stranou.“ A to já se jim snažím trochu říkat, aby mi do toho v posledním 

kilometru neskákali, maximálně s nějakým faktickým poznatkem. Takže emoce ano, já nemám 

rád komentář bez emocí a myslím si, že když to není přehnané a ten komentátor neřve, už když 

má hráč puk na červené čáře a nemá už kam jít hlasově, tak pro mě jako pro diváka je hrozně 

důležité, abych z toho ty emoce cítil. Když bych to shrnul, komentář sportu bez emocí je velmi 

nudnej a odvádí mě od děje. Samozřejmě asi těžko může emotivně komentovat Míra Langer 

krasobruslení, stejně tak ale nemůžu srovnávat hokej a cyklistiku. Hrozně si vážím lidí, kteří 

komentují sport, kde nemůžou prodat tolik emocí, že ho i tak umějí pěkně podat. A třeba letos 

pro mě byl objevem Karel Kubeška u curlingu, a to je pro mě expert, protože on mě hodinu 

udržel u toho přenosu. Takže to je podle mě nejvíc, čeho může expert dosáhnout, že přitáhne 

k tomu sportu svým zaujetím, svým přehledem a kombinací profesionální stránky s tou laickou. 

To je pro mě expert číslo jedna a nemůžu mu nic vytknout. 

Robert Záruba se například hodně soustředí na jazyk ve sportovní žurnalistice a na to, 

jak se čeština „opotřebovává“. Jak ty nahlížíš na sportovní publicismy, klišé a hlášky? Je 

pro to v cyklistice místo? 

Myslím si, že je to stále těžší. Typů komentáře už za tu dobu bylo tolik, že je strašně těžké přijít 

s něčím novým a zároveň se vyhnout tomu opakování, protože lidi mají furt srovnání. Asi to 

měli jednodušší komentátoři v 70. letech, se kterýma lidi neměli srovnání v jiných televizích 

ani historicky. Když Ján Lacko nebo Karol Polák komentovali hokej, tak lidi asi moc neřešili, 

zda říkají nějaké fráze, jestli používají nějaká už příliš otřepaná klišé. Ale teď už těch komentářů 

bylo historicky tolik, že je těžké nebýt moc průměrný na jednu stranu, a zároveň se nesnažit být 

nový jen na sílu a vymýšlet ty hlášky jen, abych tam nějakou hlášku hodil. I u nás mám 

komentátora fotbalu, z něhož cítím, že se příliš tlačí do role druhého Míry Bosáka. Každý by 

měl být primárně sám sebou. A to platí i pro experty, když ke mně přijde novej, tak mu říkám: 

Zapomeň na všechno, co jsi kdy slyšel od jiných expertů, ty jsi tu sám za sebe, hlavně se nesnaž 

tlačit do nějaké škatulky. Jsi tady proto, že jsi originál a že si v tom sportu něčeho dosáhl. Já 

asi nejsem znám tím, že bych měl nějaké slavné hlášky, které by se potom citovaly, to asi vůbec 

ne. Já se spíš snažím, aby můj projev byl pro lidi příjemný, kultivovaný a aby nebyl frázovitý. 

Vždy jsem na to byl citlivý, když autoři textů nejsou schopní hledat synonyma a jejich projev 

není češtinsky pestrý. Já jsem vždy měl rád češtinu jako jazyk, hodně čtu. Určitě nejsem ten, a 

myslím, že to dělá málo lidí, kdo by si dopředu připravoval nějaké hlášky… ne ne ne. Jediné, 

na co si vzpomínám, že jsem si den před závodem horských kol v Londýně v hlavě přehrál, 

kdyby Jarda Kulhavý vyhrál, a možná, že jsem tam tenkrát řekl něco, co jsem si tak ve snu 



připravil dopředu. Ale mám pocit, že většinou je to cítit, když by si to člověk připravil dopředu 

tu hlášku, že už to není reakce na nějaké emoce a je to moc připravené. Takže šetřil bych s tím, 

s nějakými rádoby originálními slovními spojeními. Myslím si, že cyklistika je specifická 

v tom, že já se snažím lidem rámec závodu rozšiřovat nejenom po sportovní stránce, ale právě 

žádný jiný sport podle mě nenabízí takovou svobodu pro toho komentátora, aby mohl od toho 

sportu utéct úplně někam jinam. Mě na Tour baví stejně jako ten závod i ta příprava a hledání 

těch informací, sám sebe obohacuji a nípání se v zajímavostech k městům, stavbám atd. mě 

hrozně baví. Ale mám pocit, že Tour je u lidí oblíbená díky stylu naší interakce s expertama. Já 

mám rád, když mi expert mluví někdy i do hry v hokeji, a nejen o přestávce. Mám rád tu 

návaznost.  

Sportovní žargon je velmi specifický a „obyčejný smrtelník“ mu často nerozumí. Ale na 

Tour se dívají i lidé, kteří cyklistiku vůbec nesledují a dívají se vlastně na cestopis 

z Francie. Snažíš se jim přizpůsobit svůj jazykový projev? 

Tohle není v žádném jiném sportu, pochybuji, že si někdo zapne fotbal, aby se kochal 

architekturou stadionu nebo že by se někdo díval na biatlon proto, že tam jsou kolem hezké 

kopce. Tohle je naprosté unikum cyklistiky, jak výrazný podíl absolutně nesportovních diváků 

my při těch přenosech máme. Vím to z reakcí přímo diváků, a proto na to musíme absolutně 

myslet víc než v jakémkoliv jiném sportu. Samozřejmě můžeme těm lidem někdy zdánlivě 

naivně vysvětlovat věci, které jsou všem, co někdy seděli na kole, úplně jasné. V tu chvíli je 

možná trochu štveme, ale musíme na to myslet. Navíc se nám leckdy povede ty zdánlivě 

nesportovní lidi přivést k zájmu o tu cyklistiku. Takže musíme myslet na obě ty skupiny a volit 

střední cestu. Raději na to lidi v komentáři i upozorňuji, protože chci dát najevo, že si vážíme i 

těch nesportovních diváků. Myslím si navíc, že Tour je v tomto ještě o stupínek výš než ostatní 

cyklistické závody, protože to je celospolečenský fenomén pro Francii. Jsem za to hrozně rád, 

že pro mě je práce na Tour úplně jiná než na hokeji, typ přípravy je jinej, typ spolupráce 

s experty je jinej, typ komentáře je jinej, typ interakce s divákama je jinej, a proto musíme velmi 

vážit to, jestli nebudeme až příliš odborní, a někdy to, jestli nevysvětlujeme věci, které třeba 90 

% diváků ví. Pořád si myslím, že cyklistiku musíme přiblížit lidem i laicky. 

Často v komentáři identifikuješ jezdce stále dokola. Čím to je? 

Je to i proto, že mi hodně lidí píše, že málo identifikujeme. Stále hodně diváků, když řeknu Tim 

Wellens v dresu Lotta, tak nevědí, jak ten dres vypadá, a chtějí ty barvy a více identifikace. A 

chápu, že to ani pro fanouška cyklistiky někdy není jednoduché a pak je úžasná pomoc expertů. 

Občas jsme měli i Romana Kreuzigera, který z pohledu z vrtulníku je schopný identifikovat 



jezdce podle ramen a podle toho, jak sedí na kole. Identifikace je naprosto zásadní a musíme to 

pořád dělat dokola. Radost je i pro komentátora, když nám na Tour jede hodně národních 

šampionů, tam je ten dres pak snadno identifikovatelný. V hokeji to podle mě není pro lidi tak 

zásadní, že řeknu Řepík, Sobotka, Buchtele. Bavil jsem se o tom i s Mírou Bosákem, který se 

s popisem a identifikací například na rozdíl od komentátorů na O2 TV tolik nezdržuje. Ale já 

vím, že dost našich přenosů sledují i nevidomí diváci a pro ně je dobré říkat jim víc detailů. 

Vždy je hrozně těžký najít tu střední cestu, aby člověk udělat radost všem. Ale v cyklistice mám 

ohlas od diváků, že tu identifikaci vyžadují a pomáhá jim zorientovat se. 

Vyřadil jsi za svou kariéru ze svého slovníku některá slova, která jsi dřív často používal? 

Často mě na to upozorní diváci nebo někdo z mých známých, v tom přenosu si neuvědomím, 

že nějaké slovo nadužívám. Každý nějaké nadužívané slovo, formulaci nebo slovní spojení má 

a pak, když si to pustí, tak mu neštimujou a necítí se v tom dobře. Ale konkrétní příklad, že 

bych nějaká slova vymazal nebo minimalizoval, to asi nemám. Já se snažím o to, aby můj projev 

byl co nejpestřejší a nespadl do schematického komentáře. Ale někdy na to upozorním experty, 

když mám pocit, že nějaké slovo používají až moc. Lidi jsou na to citliví, například když jako 

součást cyklistického žargonu použijeme slovo terezín, což je velké specifikum cyklistiky, kdy 

začne foukat z boku a peloton se postaví do echelonů, to je součást kultury té cyklistiky, ale 

kde to vzniklo, si nikdo nepamatuje. Lidi to mají ale samozřejmě spojené s úplně jinou věcí a 

často se ptají, proč to používáme. Občas šli experti až do velmi expresivních výrazů, které do 

televize nepatří, a tam je už potřeba je opravdu dát do nějaké fazóny, protože tam už se to 

nehodí. 

Absolvoval jsi nějaké hodiny češtiny, hodiny mluveného projevu? 

Ještě během studia na fakultě jsme chodili na hlasovou průpravu, která byla organizovaná i tady 

v televizi. Snažili se nás tehdy připravit na ten projev, čemu se vyhnout, jak pracovat s dechem, 

s melodií. Pro mě je příjemné i to, že ze dne na den skáču mezi hokejem a cyklistikou, udržuje 

mě to v tom, abych nebyl schematický a frázovitý. 

Dáváš si pozor na hezitační zvuky a parazitní slova? 

Člověk si na to dává pozor, ale někdy to ulítne. Často jsem citlivý na ukazovací zájmena, dělá 

to komentář neelegantní. Plevelná slova jsou navíc zbytečná, zdržují od informace. Asi někdy 

někomu přijde, že zbytečně říkám zde vidíme, vlastně nebo tady. 

Uvědomuješ si to v tu chvíli a snažíš se to omezit? 



Myslím si ale, že tím toho diváka mohu někdy lépe zavést do děje a zorientovat ho. Speciálně 

v cyklistice je potřeba někdy rozlišit, že teď mluvím o tom, co se opravdu děje a odskakuju od 

té debaty. Takže pro mě mají slova zde, teď, tady v cyklistice opravdu význam v tom, že ukazují 

na to, že se mění situace v závodě. V tu chvíli není to slovo zbytečný, upozorní diváka na to, že 

se jdeme věnovat živému ději. 

Jak z pracovního hlediska vzpomínáš na první Tour? 

Byla to obava, měl jsem do té doby zkušenost jen s olympiádou v Pekingu s takhle dlouhým 

přenosem. My jsme do té doby nedávali ani MS, to jsme začali až v roce 2013. Šel jsem do 

neznáma. Když si dnes otevřu svoje přípravy z roku 2011, tak si říkám, jak mi to mohlo stačit. 

Já to neberu tak, že už to budu letos dělat podvanácté, moje přípravy jsou rok od roku pečlivější. 

I když pak použiju třeba jen 20 %, když je etapa zajímavá jako před čtyřmi lety etapa po úsecích 

Paříž–Roubaix. Učil jsem se a byly tam etapy, kdy jsem nevěděl, co mám říkat. Bylo tam určitě 

výrazně víc hluchých míst, než jich máme teď. Věřím, že 11 let zkušenosti se u mě projevilo 

tak, že vím do čeho jdu, vím, jak pracovat s experty a s diváky a jak to těm lidem udělat 

příjemné. Mám trochu neskromný dojem, že se nám povedlo vytvořit komunitu cyklistickou 

těch lidí, kteří s náma tím ty tři týdny žijí. Chceme, aby diváci svýma otázkama, podnětama a 

postřehama určovali směr komentáře. 

Jsi jediným komentátorem cyklistiky v ČT? 

Zatím jsem odkomentoval všechny etapy za těch 11 ročníků Tour. Ale snažím se a musím do 

toho zapojovat kluky, takže závod Kolem Polska vloni komentovali Tomáš Klement, Honza 

Pěruška, což jsou kluci, kteří jinak mají priority jinde. Snažil jsem se je do toho zapojit, protože 

těžko tu pak do toho můžu někoho hodit, kdo s tím nemá zkušenosti. Ale člověk je takový, že 

když nemusí, tak to rád udělá sám. Není to nic ve zlém, ale nevidím důvod, proč bych to měl 

rozmělnit na víc lidí, a nedostávám ohlasy, že bych to měl dát někomu jinýmu. Divák je hrozně 

citlivý na to, když se mu ve sportu objeví někdo, koho nezná. A etablovat se je hrozně těžký. 

  



Příloha č. 2: Ukázka části přepisu komentáře 18. etapy Tour de France 2011 

Poznámka: Jedná se o doslovný přepis komentáře, z toho důvodu jsou některé pasáže 

nespisovné. 

Tomáš Jílek 

2:58:06 Thomas Voeckler, dnes je poprvé jeho trikot opravdu ve vážném ohrožení. Pokud by 

dnes opravdu znovu stáhl ten odstup na Andyho Schlecka a žlutý trikot uhájil, vyrovnal by tak 

výkon z roku 2004, tehdy jezdil ve žlutém 20 etap, no a vlastně za posledních 20 let dokázali 

pouze tři jezdci vézt celkově v kariéře vézt žlutý trikot více dnů, a to legendy Miguel Induráin, 

Lance Armstrong, a s nimi také týmový kolega tohoto muže Fabian Cancellara. Ten má na 

kontě 21 dnů ve žlutém trikotu a Andy Schleck teď dělá všechno pro to, aby se po dnešku do 

tohoto trikotu oblékl. A pokud ne, tak aby minimálně získal co největší náskok na všechny 

svoje konkurenty. Andy Schleck v kariéře jezdil ve žlutém stejně dnů jako Cadel Evans, tedy 

šest.  

Pavel Padrnos 

A vidíme, s jakým úsilím jede. Tady je právě ta pasáž, která je hodně poznamenaná větrem, to 

stoupání tady je, ale není to prudký, a to je ta právě část, kdy opravdu je daleko lepší mít ten 

tým pohromadě, konsolidovanej a využít té týmové práce. 

Tomáš Jílek 

2:59:34 No musíme říct, že naděje Maxima Iglinského, že by se po dnešku oblékl do dresu, 

který zatím patří Jellemu Vanendertovi, postupně klesají téměř k nule, protože takhle pětice se 

k němu hodně přibližuje. Viděli jste tam fanoušky, kteří podporují Fabiana Cancellaru, tedy 

švýcarské fanoušky, kteří to sem nemají vůbec daleko. A Maxim Iglinsky vidí na té tabulce, 

kde se ukazuje, jaký má náskok, stále menší a menší číslo. Nicholas Roche, ten si dnes také 

může pomoci v průběžném pořadí, jednadvacátý před dneškem. Ale potřeboval by trošku větší 

náskok před tou další skupinou, protože před dneškem měl odstup 14 minut na Thomase 

Voecklera a jezdci, kteří jsou před ním, například Peter Vetlits či Jelle Vanendert mají na něj 

více než dvouminutový náskok.  

Pavel Padrnos 

Tak je vidět, že on jede v pohodě, navíc v tom obrázku seshora bylo vidět, že na šlapání 

opravdu, ten jeho styl, kterým šlape, zatím tam není znát nějaké únava, na to, že on ten Col 

d´Izoard jel hodně rychle, tak stále je vidět, že tam ještě něco v nohách má a chce to prostě 



prodat a teďka posledních 30 km, i když to stoupání v těchto pasážích je nahoru dolů, ale 

vesměs se stoupe a tak je vidět, s jakým úsilím jede. 

Tomáš Jílek 

3:01:14 Stále na vedoucí pozici třicetiletý Kazach Maxim Iglinsky, vloni vyhrál například 

závod Montepaschi Strade Bianche, byl třetí v etapě na Tirreno–Adriatico či Kolem 

Středozemí. Ve své kariéře už dokázal vyhrát etapy na velkých závodech Kolem Romandie, 

Critérium du Dauphiné. Ale tohle je muž, který dnes může nejvíce získat. Andy Schleck, který 

jede ve druhé skupině společně se svým týmovým kolegou Maximem Monfortem, Driesem 

Devenynsem a Nicholasem Rochem. Uvidíme, jestli stále ve skupině s nimi jede (odmlka) ano 

Egor Silin z týmu Kaťuša. Jezdec, který už letos byl v jednom dlouhém úniku. No a vidíte to, 

náskok už je přes tři minuty na žlutý trikot, takže Andy Schleck se nejen blíží Maximu 

Iglinskému, tady vidíte, že už opravdu ho mají na dohled, ale stále více se blíží také tomu, že si 

stejně jako vloni oblékne žlutý trikot. Ale samozřejmě máme ještě před sebou celé stoupání na 

Galibier. Je to, to musíme zdůraznit, historicky nejvyšší cílový bod Tour. Za těch úvodních 108 

let od prvního ročníku se nikdy nekončilo takhle vysoko, ve výšce 2645 metrů. 

Pavel Padrnos 

Hlavní pole mobilizuje poslední síly, … závodníci dva BMC a tady teďka opravdu nic se 

nenechává náhodě, je tady větší zastoupení závodníků, je potřeba využít ten jejich potencionál, 

aby se dostali opravdu do toho posledního stoupání lídři těch stájí v co nejmenší časové ztrátě 

na Andyho Schlecka. Tady samozřejmě, zdá se, že je to tu trošku i proti větru teďka, a my tady 

máme velmi důležité, aby ta skupina spolupracovala a byla trochu schopná smáznout z toho 

náskoku, protože tady, tady se jede opravdu velmi rychle. Konečně tady tým Leopardu Treku 

našel alespoň jednoho závodníka, který má zájem jet a trošku jim pomáhat, protože tady by se 

dalo říct každá noha, každá noha trošku pomůže, když je schopná jet a, protože tadyta část se 

jede do mírného stoupání a je to i vidět na Maxovi Iglinskému, on vlastně samotnej nebyl 

schopen odolávat vlastně trojici která spolupracuje a jede pravidelný, pravidelný tempo. 

Tomáš Jílek 

3:04:11 Tak, tahle vedoucí, můžeme říci už šestice, kdy je dostižen Maxim Iglinsky, jede přes 

městečko Chantemerle, kde bydlí přibližně 1700 obyvatel, no a z tohoto městečka pochází 

slavná postava francouzského sportu, vidíte, že i tohle městečko vítá účastníky letošní Tour, 

protože tady se narodil velký milovník rychlosti Luc Alphand. Jezdec, který (odmlka) nebo 

sportovec, který byl skvělým lyžařem, vyhrál dvakrát slavný sjezd v Kitzbühlu, třikrát celkově 



hodnocení sjezdu ve Světovém poháru, a v roce 1997 dokonce celkové pořadí tohoto závodu. 

No, a tady můžeme vidět opravdu parádně připravenou choreografii. Serre Chevalier, to je 

právě místo, kde se dnes bude končit. No, a kromě toho, že Luc Alphand byl skvělým lyžařem, 

tak on dokonce dokázal vyhrát Rallye Dakar, jezdec s přezdívkou Lucho ukázal opravdu, že 

rychle to uměl nejenom na lyžích. No, a kromě toho se v posledních letech hodně také věnuje 

jachtingu, takže velká postava francouzského sportu pochází z tohoto městečka. Mimochodem 

v Serre Chevalier se teď každoročně koná závod pojmenovaný po Lucu Alphandovi, což je 

takový extrémní cyklistický závod, který končí až na vrcholu Galibier.  

  



Příloha č. 3: Ukázka části přepisu komentáře 11. etapy Tour de France 2021 

Poznámka: Jedná se o doslovný přepis komentáře, z toho důvodu jsou některé pasáže 

nespisovné. 

Tomáš Jílek  

00:27:37 Musíme složit klobouk před tím, co Geraint Thomas tady předvádí, protože on už byl 

na pokraji opravdu odstoupení, říkal, že po té sobotní etapě, kde se vlastně hned na startu objevil 

v grupetu s jezdci typu Marka Cavendishe či Jaspera Phillipsena opravdu vážně přemýšlel, jestli 

má tohle zapotřebí, ale pak přišla nedělní etapa a zmrtvýchvstání vítěze z roku 2018, který 

vlastně ještě ve finálním stoupání do Tignes jel tempo Richardu Carapazovi, takže držme palce 

Geraintovi, to je velký bojovník. 

Petr Benčík  

00:28:04 Na tom hrozně hezky vidět, jak ty krize opravdu tam jsou. My na to koukáme, přijde 

nám to jako automatický a říkáme si: Jo je krize, borec chytil přes vrchol 20 vteřin, ale za tím 

jsou jako celodenní muka jo, ten borec prostě, kdyby slez z toho kola, jel domů, tak neřekl 

nikdo ani ani popel, prostě bylo to naprosto jasný, měl by na to právo. Naopak se to možná 

očekávalo, ale on ne, je to krásně na tom třeba vidím, to je prostě ten závodník se na to chystá 

půl roku a najednou to nechce vyhodit. Trénujete, půl roku se na něco připravujete od rána do 

večera a najednou zabalíte Tour a jedete domů, půl roku práce pryč. To je pro toho sportovce, 

a myslím pro každýho sportovce, který se na něco připravuje, je to katastrofa naprostá, takže ty 

kluci opravdu, kolikrát si myslím, jdou přes mrtvolu jenom proto, aby na tý Tour mohli být. 

Dneska krásná etapa, jo speciální motivace dvakrát̶ Mont Ventoux, myslím si, že už jenom, 

když se tohle řekne, když se už vysloví název tý etapy, tak už to samo o sobě prostě zní, úplně 

rezonuje a myslím dneska ještě bude boj, vidíme tu první skupinu, kdo tam chybí, tam mně už 

tam chybí snad jen de Gent, jinak si neumím představit lepší lidi, který by byli, možná Virenque, 

kdyby startoval, ještě ten by se mi tam líbil, to je přesně taková ta etapa, kde vidíte, že tyhle ty 

top špičkoví závodníci opravdu převedou něco extra a pak se na to zpětně vždycky 

vzpomeneme, protože to jsou takový ty výkony, který se nám kdysi líbily od Pantaniho nebo 

od Virenqua právě nebo těhle těch, Jalabert mě napadá, to jsou takoví velikáni, který opravdu 

se prostě zvedli a přes 3 passa dojeli do cíle, vyhraná etapa a zaslouženě, takže krásná cyklistika.  

Tomáš Jílek  



00:29:48 Já si dovolím tvrdit, že to, co třeba předvedl v sobotu Tadej Pogačar, to už hodně teď 

můžeme srovnat s tím, co Jano trošku naznačoval, tzn. obrovská sólo jízda Chrise Frooma na 

italském Giru v roce 2018, kde vlastně totálně smazal ztrátu na Simona Yatese tehdy přes Col 

de Finistere. Prvních 60 km dnešní etapy vlastně začalo východním směrem až do města Apt, 

kde mimochodem vloni vyhrál etapu Paříž–Nice Tiesj Benoot, kterého máme i ve startovním 

poli v barvách týmu DSM, potom se to otočilo na sever a vlastně teď se stoupá na první z 

opravdu těžkých kopců dnešní etapy, tedy Col de la Liguere, který se nachází na severním okraji 

přírodního regionálního parku Liberon, jezdci potom budou pokračovat stále na sever až do 

města Sol a tam vlastně začne to první, v uvozovkách snazší stoupání na Mont Ventoux. U 

Chalet Reynard, kde před pěti lety vlastně neplánovaně končila etapa, kdy kvůli silnému větru 

se jezdci nedostali až nahoru na Mont Ventoux. Tam se vlastně napojíme potom na ten okruh, 

který jezdci budou muset zvládnout celý, dojedou do cílového Malaucène a potom je ještě čeká 

vlastně to druhé stoupání. Ten závěrečný okruh má 56 km a jezdci tam budou muset tedy 

podruhé se vyškrábat od až do výšky 1910 m. Mimochodem i dnes určitě velmi důležitá 

informace o časovém limitu, protože už jsme zažili v té deváté etapě do Tignes, že minimálně 

3 spurtéři klasičtí to tam nezvládli, takže pokud by se dnes jelo průměrem 37 km v hodině, je 

to 15 % času vítěze, které mohou jezdci ztratit. My se teď budeme věnovat boji o body na té 

první z dnešních dvou prémií první kategorie, protože já připomínám, že druhý průjezd přes 

Mont Ventoux z té jihozápadní strany je hodnocen jako mimořádná prémie a zároveň bonus, 

takže se tam budou znovu rozdělovat 8, 5 a 2 sekundy pro první 3 na vrcholu. Jak můžete vidět, 

tak ta stíhací skupina se k vedoucímu kvartetu velmi výrazně přibližuje. Teď už je dělí něco 

přes půl minuty ve chvíli, kdy čelo závodu má na vrchol přibližně půl kilometru. Jezdci se tedy 

tady dostanou do výšky 998 m na vrcholu Col de la Liguere. Tady máme Tadeje Pogačara, 

kolem něj jeho týmoví kolegové. Tady máme teď vedoucí čtveřici a pojďme se tedy věnovat 

tomu boji o 10 bodů, Julian Alaphilippe si vlastně připsal dnes vítězství na těch předchozích 

prémiích a on měl už 2 body díky svému vítězství v úvodní etapě v Landerneau, takže 

pomaličku může klidně začít sbírat body k tomu, aby zopakoval výkon, který jsem už v 

minulosti povedl, tzn. vyhrát vrchařskou soutěž na Tour de France. Za sebou má Pierra Rolanda, 

což je zase jezdec, který v minulosti získal bílý dres pro nejlepšího mladého jezdce, ale Dan 

Martin, Dan Martin to je velmi explozivní vrchař. Podívejte se. Tady nedal svým soupeřům 

vůbec šanci. 

Petr Benčík  



Podle tohoto spurtu to vypadá, že se ještě ještě nezačal, opravdu za to teda vzal, tak jak, ani se 

neohlídl. 

Ján Svorada  

On to umí, ty dojezdy etap, které končí na nějakém tom v uvozovkách menším kopci, tak on 

má to obsazení hlavně hlavně, že to prudký přesně tak. Tohleto je Martinova specialita.  

Tomáš Jílek  

00:33:09 10 bodů pro Dana Martina, 8 bodů Pierre Rolland, 6 bodů Julian Alaphilippe, 4 body 

bere tedy Anthony Perez, takže tady ještě dva jezdci získají 2 a 1 bod, vypadá to, že na čele tam 

máme týmového kolegu Pierra Rollanda z té vedoucí skupiny s číslem 227, tedy Quentin 

Pacher, který tam projel po boku Kristiana Sbaragliho, bývalého italského spurtéra, který ovšem 

v týmu Alpecin-Fenix se spíše přeorientoval do té pozice domestika. 

Tomáš Jílek  

00:33:44 Máme tady bohužel už třetí odstoupení z dnešní etapy, takže po Tonym Martinovi a 

Toshi Van Der Sandem odstupuje také Miles Scotson z týmu FDJ, a já připomínám, že tenhle 

tým v tuto chvíli už pokračuje pouze ve čtyřech jezdcích, protože v neděli časový limit nezvládli 

Arnaud Démare a Jacopo Guarnieri a už v první etapě kvůli zranění po jednom hromadných 

pádů odstoupil Ignatas Konovalovas. Mimochodem Tony Martin, který odstoupil z týmu 

Jumbo-Visma, je také už třetím jezdcem této nizozemské stáje po Primoži Rogličovi a Robertu 

Gesinkovi. A tým Lotto Soudal, který dnes přišel o Toshe Van der Sandeho, už je také pouze v 

pěti, protože kvůli zranění odstoupil Caleb Ewan a v neděli nestihl časový limit Jasper De 

Buyst, takže dnes jsou to odstoupení pro týmy, které už tak jsou dost zdecimované, a 

samozřejmě to není dobrá zpráva ani pro šanci Jonase Vingegaarda na celkové pořadí, protože 

on teď přichází o důležité domestiky, hlavně Tony Martin to, co odvádí na rovinách, to sjíždění 

úniků. To samozřejmě je pomocná ruka, která teď bude Vingegaardovi hodně chybět. 

 


